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LEVELEK A KUCKÓBÓL                                 A 2013-as évről 
 

 

 

 

Kedves Barátaim! 
Nemhogy levelet, de naplót sem akartam  írni az elmúlt év májusától. 
Talán emlékeztek, hogy az utolsó folyamatos naplóbejegyzést az év 
áprilisában kaptátok, s más dolgom lévén – könyvírásba kezdtem, ez lett 
A kőrösi huszonhárom -,  nem szorgoskodtam, gondoltam csúsztatom a 
májusit. De arra nem számítottam, hogy Szanitter Árpi rokonomon kívül 
senki nem fog érdeklődni, hogy mi van Tiborkám, csak nincs valami 
bajod, hogy semmi nem jön tőled! A májusi kismarosi kuckóban sem 
kérdezte  Bajzik Gyurin meg Aknay Tiboron kívül senki, hogy mért 
hallgatsz? Az elnök sem, a titkár sem. Hát, ha nem fontos nektek, 
gondoltam, akkor b----k én írni. Majd csak valamikor szeptemberben, 
amikor már a könyvem írásának a végére értem, kezdtem kapirgálni az 
emlékezetemben, hogy vajh mi is történt a nyáron. S alig bukott elő 
valami a történésekből. Még elégtételt is éreztem; nem lesz nektek 
kuckó-krónika, több spirálozott kötet, ha én nem rögzítek rögtön. Már 
pedig nem fogok. 
Aztán, aztán! Emlékezhetnek, akik ott voltak december 30-án, nálunk a 
jeges kuckóban, hogy mindezt elmeséltem, kellő öniróniával, s ti 
gondoltatok, amit akartatok, de én azt szűrtem le a magam számára, 
miután a Napló Barátoknak  című válogatást sikerrel olvastam fel, és 
tapssal fogadtátok, hogy folytatni fogom, amit egykor elkezdtem, a 
kuckó-történések rögzítését csak úgy, mint a hónapról hónapra 
megjelenő naplóírást. 
Most meg, 2014. január 15-én egyenesen azt gondoltam, hogy 
megalkotom én ezt a kuckós levelet, folytatva mégis csak a hagyományt, 
s amit megtalálok a naplóban az első négy hónap anyagából, azt ide 
illesztem, a szeptemberi hézagos emlékezés dokumentumát is, a többit 
meg, ahogy én emlékszem – az ősz mégis csak közelebb van az 
agyamhoz, - megírom. 
 Hát akkor lássuk, mi lett ebből! 
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Klima Laci, Katona Erzsébetnek, a régóta kuckósnak, feleségem barátnőjének a 

kisebbik fia, ő volt a januári vendégünk. Ide másolom, mit írtam akkortájt róla a 

naplómba. 

 

Klima László 

Klima László, az ELTE finnugor tanszékének docense, ő volt köztünk a 

legfiatalabb. Iróniával és öniróniával átszőve – ez tette őt vonzóvá –, 

ugyanakkor egzakt módon, vetített képekkel gazdagítva tartotta előadását – volt 

eleje, közepe és vége, szóval, szépen fel volt építve -, ekként részesített 

bennünket tudós ismeretterjesztésben. Oly igen megkomponált volt, hogy bárhol 

elhangozhatott volna, akár az egyetemen is, érdeklődők jelenlétében, De most 

minket ért a szerencse. Nagy tapsot kapott. 

Mint kinek nincs prekoncepciója, úgy beszélt, bölcsen. Nem fölényeskedett, 

rosszízű megjegyzéseket sem tett senkire, tényeket közölt, dokumentumokat 

mutatott. Magam számára ezt szűrtem ki. 

 Ugor eredetű a nyelvünk, de vegyes a szókincsünk, az Urálon túlról jöttünk, de 

keveredtünk türk népekkel, és még sokakkal. A rokonainkat keleten kereshetjük, 

de a genetikánk összeköt a mellettünk élő népekkel is. És hogy nincs lezárva 

semmi. A kutatás még tart. 

Akik hátul ültünk, közben-közben bámulhattuk az édesanyját is, ahogy a székén 

előrehajolva, szuggesztíven figyeli fiacskáját, jaj csak már hibát ne vétsen! S 

mikor vége lett az előadásnak, szinte hallani véltük, hogy szakad ki belőle a 

felszabadult sóhaj. 

Sikerült! 

 

Ezt is a naplóból adaptálom. Február elejéről. 

 

Sediánszky János és Matula Ágnesről 

Sediánszky Jánossal és feleségével, Matula Ágnessel a Stróbl Alajos 

leszármazottainak összejövetelén találkoztunk. Jómagam módfelett kedveltem a 

neves rádiós szakembernek, Sediánszkynak hajdani sorozatait, vasárnap délelőtti 

eszmefuttatásait, élménybeszámolóit, riportjait, esszé szintű csevegéseit. 

Évtizedek multával is hallani véltem a hangját, a hanglejtése meg dallamos 

árkokat szántott bennem, olyan meghatározóan, hogy az említett társaságban, 

ahol sasszézott az ember egyik kiscsoporttól a másikig, most is erről a lejtésről 

ismertem fel – egyébként barázdás arcú öregember, nyolcvanas, -, s mivel 

megtapasztaltam, hogy barátságos, megkérdeztem, eljönne-e feleségestől a 

Kuckónkba. Hogy örültem, mikor azt mondta, hogy szívesen! A meghívást 

megismételtem - emancipációs korszakunkban biztos, ami biztos – Ágnes 

asszonynak is. Őt meg a Katolikus Rádióból volt szerencsém ismerni, nyelvvédő 

és nyelvápoló műsorait módfelett becsültem, becsülöm. Jöttek. 

Nagyon sokan voltak rájuk kíváncsiak. János és Ágnes csevegett, lengedezett 

köztünk a derű, és megidéztetett az ifjúságunk, de csak az belőle, amire szíves-



 3 

örömest emlékeztünk. A diktatúra humorba ágyazódott. A „vinnyogó 

kosarakról” pedig igyekeztünk megfeledkezni.  

Kiderült, ami kiderült. Hogy futhattak az „átkosban”, köszönhették a 

nyelvtudásuknak meg a jó baráti kapcsolataiknak. S nem keveredtek gyanús 

politikai társaságokba sem, annyira nem, hogy ők tolmácsolhattak neves 

karmestereknek, zeneszerzőknek, riportokat készíthettek nyugati írókkal, Sartre-

ral, Moraviával, Dürrenmatt-tal, Beauvoirral. 

Jó este volt. Megfiatalodtuk. 

 

Elfelejtettem hogy már írtam Sediánszkyékról, s új szöveget kopogtattam most, 

januárban. Restellem. Kezd lyukasodni az agyam. Minden esetre közlöm az 

utóbbit is. 

 

Majd egy éve, hogy Sediánszky János és Matula Ágnes – a két  jeles rádiós és 

tévés személyiség, egyébként házaspár – vendégünk volt a Kuckóban. Ahogy 

most emlékezem - akkor elsodort a munkám, s nem írtam róluk egy sort sem -, 

élvezetes estét töltöttünk együtt. A jelenlévők velem együtt még emlékeztek a 

rendszerváltás előtti évek Sediánszkyjára, kellemes bariton hangjára, élvezetes 

csevegő stílusára, pompás történeteire, bravúros riportjaira, néhányan meg 

Matula Ágnes későbbi tévés nyelvápoló szereplésére is, ezért fogadta a társaság 

nagy érdeklődéssel és szeretettel őket. 

Két polgár a Kádár-korszak médiájában. Miként lehetett? Ez mindenkit izgatott. 

Azután kiderült: mindketten olyasmit tudtak, amit akkor kevesen. Beszéltek 

nyugati nyelveken. Azon túl meg tehetségesek voltak, s nem tagadták, hogy 

körbe lengte őket Fortuna asszony is. S a szerencsén kívül rendelkeztek még 

kellő műveltséggel és kíváncsisággal, s persze még, von Haus aus modorral, 

kellemmel és kompromisszumkészséggel. Sediánszky János most is csillogott. 

Ahogy beszélt, újra meggyőzött: joggal vált ki a rádiós sokaságból, okkal 

emlékeztünk rá oly elevenen. 

S mivel már ők is nyugdíjas korúak, előbb-utóbb múlttá válnak. Mint mi. Kihal 

az a nemzedék, amely még emlékszik rájuk. 

Vajon mi marad utánuk!  Az írásos munkáik meg a hangszalagok? 

 

 

Most hallottam, hogy Katona Imre a Nemzeti Színház dramaturgja lett. Mikor 

írtam róla, a naplóba, még Sopronban dolgozott. 

 

Katona Imre 

Katona Imrét cserkészni kellett. Kósa Vilma hajdani gimnáziumi tanítványáról, 

nekem színpadtagom Debrecenben, majd rendező kollégám Budapesten, tudtam, 

hogy társam az együttgondolkozásban. Ezt annak ellenére tudtam, hogy az 

elmúlt évtizedekben alig találkoztunk, ugyanis Imre hol a Színművészeti 

Főiskolára járt, hol az ELTE Bölcsész Karára, hol az Universitásnál rendezett, 
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hol a Rock-színháznál, majd évekre eltűnt.  Olaszországban dolgozott, aztán 

Mohácson tanárkodott, majd Erdélyben rendezett, majd meg Sopronban. 

Egy rendezését láttam összesen, egy drámáját olvastam összesen, s mégis biztos 

voltam abban, hogy mi végig egy gyékényen árultunk. S most, hogy sikerült 

elérni, és viszontlátni évtizedek után – immár ő is hetven éves –, 

meggyőződhettem, hogy nem tévedtem. Mi tényleg egyformán gondolkodunk a 

világról, az élet értelméről, a színházról, a családról, szóval, mindenről. Jó volt 

tudnom, hogy léteznek emberek, akik már kamaszként tudnak olyanok lenni, 

mint majd felnőttként.  

Katona Imre kétórás monológját megbűvölten hallgattuk. Előttünk élte újra az 

életét. 

Színházi élmény volt ez a javából. 

Az alábbi történet viszont kimaradt a monológból. Ezt utána mesélte, iszogatás 

közben.  Tudtam-e – kérdezte -, hogy őt sokan zsidónak gondolták. És csak 

azért, mivel az édesapja munkaszolgálatos volt 1944-ben. Csak a zsidók voltak 

munkaszolgálatosok, azt hiszik az emberek. Pedig rosszul hiszik. Az ő apukája 

történetesen nem részesült harci kiképzésben, beosztották hát a 

munkaszolgálatosokhoz. Fegyver helyett ásót kapott. Mindazonáltal meghalt a 

visszavonulás során, Budapest ostrománál. Beszakadt az a pince, ahol dekkolt, 

mikor az épületet bombatalálat érte. 

Úgy hogy, ő apa nélkül nőtt fel. 

Hogy ezt mért mesélte el? Talán, mert az öngyilkos és a zsidóságát vállaló 

Kézdy Györgyről beszéltünk éppen, aki, mint mondta, neki igen jó barátja volt. 

 

 

Minden évben kerítünk egy-egy alkalmat, hogy magunkban legyünk, magunknak. 

Ilyenkor egymásból merítünk erőt, életkedvet. 

 

Csak a derű óráit számláltuk 

 „Csak a derű óráit számolom”, embléma gyanánt ezt tűzhettük volna ki a 

Kuckónk ajtajára, a körbeülős kuckónk alkalmából, mivel akik vallottunk a 

közösségünk színe előtt az elmúlt évi örömeinkről, zömében hatvan körüliek, 

mind arról szóltunk, hogy nincs nagyobb boldogság, mint várni, hogy 

megszülessen a mű, mindenekelőtt az élet, az unoka. Meg a másfajta mű. S ha 

megszületett, akkor annak örülni. S az elmúlt évben sokunknak volt örvendezni 

valója. Jöttek gyerekek, jöttek kötetek, születtek örömszerző gesztusok, és 

érezhető volt, hogy munkálkodik bennünk, köztünk, olykor tapasztalhatóan is a 

szeretet. 

 

 

Télen is kiruccan a kuckós csapat egy kis lazulásra. Két-három napra. Eszünk, 

iszunk, no meg művelődünk. És maskarázunk egyet. Ahogy emlékezem, ez a 

kunszentmártoni arról szólt, hogy mi most kikapcsolódunk. 
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Farsangolás Kunszentmártonban 

Juhász Laci a szervező. Neki mindig vannak kulináris kapcsolatai. Hogy mi is 

történt velünk, előszámlálni, most, hogy próbálok emlékezni, tizenegy hónap 

után, nem is tudnám. Az biztos, hogy nem rúgtunk be, duhajkodás sem volt. 

Hogy mit ettünk, arra sem emlékszem, de hogy jól éreztük magunkat, arra igen. 

Az álarcos, beöltözéses farsangoláson jót mulattunk. S mintha Boda Béla lett 

volna a győztes. És remeket fürödtünk Cserkeszőlőn. Ámultunk, hogy milyen 

modern, milyen európai. 

Mi közben átautóztuk Tiszakürtre is. Rendben találtuk a portát. Noha február 

volt, de hóvirágot szedtünk. 

 

 

Zsimbit Mohai Gabi hozta a körünkbe. Művész. Selyemre fest. És kedves 

személyiség. Meleget áraszt, pasztellszínű meleget. Olyat, mint a képei. Jó vele 

lenni. Meg a festményeivel is. 

 

Zsimbinél, a kuckósokkal 

Zsombori Erzsébet galériájában jöttünk össze, kuckósok. Több mint harmincan. 

Vendégünk lett volna a művész, eredetileg a törzshelyünkön, a klubunkban. 

Aztán mi vendégeskedtünk nála, fenn a Várban. Néztük a képeit, a 

selyemfestményeit, az álomszerű hangulatokat  idézőket, a derűre hangolókat, és 

feldobódtunk. Verseket is mondtunk közben, melyekre a képek inspiráltak, meg 

Erzsébet (Zsimbi) gazdag élete.  Erdélyből jött, Kolozsvárról, családi élmények 

fűzik Dsida Jenőhöz meg a Reményik családhoz, Bonchidán született és élt 

Zilahon is. Tolultak az emlékek, a művésziek meg a történelmiek. Az ügyvéd 

apát kitiltják Kolozsvárról, a lánya családostól áttelepül Magyarországra, s az 

unoka már Stockholmban születik.  Mi mindent megéltünk mi, magyarok! Ezt a 

szétszóródást festette meg Sors című képén, melynek képeslap változatát 

mindenki elvihette magával, emlékként.  

És Zsimbi, mint egy varázsló, képeivel álomvilágot teremt, s ebben él. Persze, 

hogy megidéződött Krúdy is, meg Dsida Jenő is. S miközben néztük a képeit, 

megbékéltünk a szívünkben, s ráhangolódtunk a szeretetre. Egy sanda mondat 

nem hangzott el az este során. Mohai Gábor (Gabi) a születés csodájáról vallott 

Benjámin versével, meg az alkotás gyermeki öröméről Bede Annával, és 

vágyakozni kezdtünk a klasszikus értékek után, a stabil, a kiszámítható élet után 

Krúdy Gyulával. És a beszélgetés során, amikor már csoportokban 

cseverésztünk, azt mondja az egykori tornász bajnoknő, hogy ha tudnánk, ő 

együtt edzett nyaranta a tatai edzőtáborban a legnagyobbakkal, milyen szelíd, 

kedves ember volt Dalnoki Jenő, a focista, hűséges a Fradihoz, és milyen 

Istenben bízó volt Papp Laci, a bokszoló. Ha templom mellett mentek el, noha 

autóval, az elvtársaknak is meg kellett állni, ha Laci be akart menni. S ő be akart 

menni. És szó esett még Páskándy Gézáról, az íróról, aztán az élet értelméről, 
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meg Beke Pálról, a népművelőről, aztán a halálról, s az egyik Reményik versben 

az Istenről is. 

 

 

Bajzik Gyuriéknál, írhatnám így is, Mallász Juditéknál élmény lenni. 

Tüneményes házigazdák. Az asztal mindig dugig. S a szeretetet, az csak úgy van. 

Belengi a teret. 

 

Emődi Györgyi a kihelyezett Kuckóban, Bajzik Gyuriéknál 

A Bajzik-Mallász házaspár lakásán van zongora. Én ugyan tudtam, hogy Emődi 

Györgyi a jeles és ismert karnagy, nekem egykori kollégám, az öröméneklés s 

énekeltetés nagymesterének irányításával mindenképpen dalra fakadunk, de azt 

is tudtam, hogy szívesen ül zongora mellé, még beszélnie is könnyebb neki 

onnét. S énekelni is jobb, ha hangszer kíséri, vagy irányítja az emberfiát. Kapóra 

jött hát a zongora, amelyik vendéglátó barátaink nagy szobáját ékesíti, s máris 

döntöttünk; oda hívjuk Emődi Györgyit. 

 Györgyi karizmatikus lény, sodró és magával ragadó. Percek alatt forrás 

közelébe futott fel a hangulat. S ott is maradt végig. Nits Mártinak az elején csak 

ki kellett húzni a palackból a dugót, s onnantól kezdve Emődi Györgyi 

irányított, s húzta magához a társaságot. 

 Huszonéves volt, mikor kollégám lett a Népművelési Intézetben. S mintha már 

ő is nyugdíjas lenne. Nyugdíjas tanár. De aktív karnagy 

 

 

Figyelemmel kísérjük a volt váriszínpadosok pályáját, azokét is, akik nem 

kuckósok, s ha megérezzük a hajlandóságot, hogy szívesen eljönnének közénk, 

szívesen vallanának előttünk, vagy szólnának arról, mit is hoztak létre 

egyáltalán, vagy az utóbbi időben, buzgón invitáljuk őket, jöjjenek. 

 

Ferke György és Ferke Dávid 

Apa és a kisebbik fiú. Volt egy időszak, amikor szorosnak volt mondható a 

kapcsolat Gyuri és a Kuckó között. Az egykori Vári színpados agyában gyulladt 

ki a lámpa, hogy találkozni kellene rendszeresen, társaságot alapítani. Dávid 

akkor még földön csúszkáló kisfiú volt, s a Ferke-család és köztünk a kapcsolat, 

mondhatni személyes jellegű. 

Gyuri főiskolai tanár lett, remek közgazdasági könyvek szerzője, s a zsenialitás 

jegyeit mutató Dávid meg egyetemi hallgató.  

Jó beszélgetés volt. Végig szakmáról. A fiú volt a moderátor. Mivel tudtam, 

hogy Gyuri másként gondolkodik jelenről, jövőről, karcos kérdések nem 

vetítődtek ki. 

 Mindazonáltal vibráló est volt, végig éreztük, hogy nem egy feszültségmentes 

Magyarországon élünk, és nem máskor élünk, bizony, hogy 2013 áprilisában. 
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Dávidtól most kaptam, 2014 januárjában egy e-mailt, arra kér tisztelettel, hogy 

küldjem el azokat a nagyfelbontású képeket, melyek a Kuckóban készültek,   

melyeket  látott a honlapunkon, s melyeken együtt látható az apjával. A levelet 

ekként címezte: Kedves Tibor.  Jót mulattam, s meg is illetődtem. Barátjának 

tekint. Noha minimum hatvan évnyi korkülönbség van köztünk. Az apja, Gyuri, 

Tibor bátyámnak hív. 

 

 

Kuckós eseménynek tekintem azt a könyvbemutatót is, melyet 2013. április 24-

ére szervezett a kitűnő Cserép Zsuzsa. Kocsikkal meg vonattal vonult le a 

társaság Debrecenbe, szállodában szállt, urasan élt, s másnap utazott vissza. 

 

Az Egy tanár naplójából és a Történt pedig bemutatója Debrecenben 

Annak idején nem írtam róla, de bizony ez is, ez a debreceni könyvbemutató is 

egyike volt a kedves kuckós kiszállásoknak. Cserép Zsuzsa agyából pattan ki az 

ötlet, hogy be kellene mutatni az újabb könyveimet a debrecenieknek is. 

Debreceni tudósok, jeles professzorok nyitották meg a találkozót, s aztán már 

ment minden úgy, ahogy az én barátaim, Mányi Pistával az élen megtervezték. 

Kiválogatták a részeket, mit olvasnak fel belőle, megtervezték a kérdéseket, 

amire válaszolhatok, s akként is zajlott is az egész. 

Úgy emlékszem, hogy akik megszólaltatták a könyvemet, Mányi Istvánon kívül 

Bezdán József, Szívós Zsuzsa, Virágh Tibor, Juhász László, Galánfi András 

voltak. Aknay Tibor pedig fotózott. (Nem készítettem feljegyzéseket, a meghívó 

meg eltűnt, ezért vagyok ilyen bizonytalan.) 

Arra emlékszem még, hogy sokan voltak a megjelentek, barátok, tanítványok, 

rokonok, s hogy könyveim is, amit Kósa Vilma árult, szépen fogyott. 

 

A Naplóban még, az áprilisiban meg ezt írtam: 

 

Levél egy régi tanítványtól 

Barátok, tanítványok szervezték meg, vezették le  azt a debreceni  találkozót, 

amelyen bemutatták az Egy tanár naplójából és a Történt pedig című 

könyveimet, s közben engemet is. Telt ház volt.  

Jól éreztem magam. Otthon voltam. 

A minapában kaptam egy régi tanítványtól, egy hajdani tóthárpádostól, Sárvári 

Tibortól egy levelet, őszinte hangú, kedves, némileg maliciózus hangú, 

szellemes levelet, ott volt az említett délutánon, leírja a benyomását. 

„Kedves jó tanárom, Tibor! 

…Mostani találkozásunkba, noha felettébb élveztem, az örömbe egy kis üröm is 

vegyült. 

Írom hát, miért. 

Egy művészről, egy tudósról az öltözéke sok mindent elárul, esetedben a 

habitusod, a foglalkozásod, bizonyos értelemben népies mivoltod, zárójelben 
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jegyzem meg, kedves bohóságod sok mindenre feljogosít, amivel, élsz is. Az ing 

a mellénnyel rendben, a fizimiskád kedves, öreguras karaktert formálva-

tükrözve, egyéni, és még jól is áll, megszoktuk… rendben. 

De azt a szandált a fekete zoknival, csak azt tudnám feledni! Ez nem az én 

tanárom, ezt nem teheti velem, velünk, ez nem az ő formája… ez 

diszharmónia,… ne többet…! 

Egyszer a magyar tanárom (DT) így minősítette a dolgozatomat – azt hiszem, 

írtam már neked –: T:5; H:5; K:1, ez utóbbit „macskakaparás”-megjegyzés 

kíséretében. 

Kedves Tanárom, megkövetlek, ha talán bántó sorokat írtam neked, de a látvány 

ezt hozta ki belőlem. Bocs. Ez persze mit sem vont le abból az élményből, ami 

itt ért engemet… 

Szeretettel ölel tanítványod: 

Sárvári Tibor Béla” 

 

Rögtön válaszoltam. 

„Tiborom, azóta megnéztem az ott készült fotókat, tényleg nem elegáns a 

„lábrészem”. Igazad is van, de nehezen viselem a zárt cipőket, és úgy 

gondoltam, ez inkább matiné, mint este (félötkor kezdtünk, sütött kint a nap), a 

pacuhaság talán elmegy… Jóindulatú, kedves és meleg érdemi elemzésedet 

köszönöm. A macskakaparásra való utalás, sziporkázó szellemedet bizonyítja. 

Kedves Tibor Bélám ölellek, s hálás vagyok, hogy érdemben foglalkoztál velem. 

Tibor Béla” 

 

 

A kárpátaljai magyar írók közül egyet biztosan ismernek a mieink, Vári Fábián 

Lászlót. Egy a nagykőrösi főiskolásaimmal készített összeállítást, A páternoszter 

kasarában-t sokan látták, amikor bemutattuk Budán a Szilágyi Dezső téri 

református egyház gyülekezeti termében.  Úgy alakult, hogy májusban vendégül 

láthattunk másik kárpátaljait,  Füzesi Magdát.   
 

Füzesi Magdát bemutatja Lisztauczky László 

A meghívóba ezt írtam.  

„A kuckóban köszöntjük Füzesi Magda költőt és Táncsics–díjas újságírót, 

földimet, aki nemcsak odaát született Kárpátalján, de életének nagy részét ott is 

élte le - csak úgy megjegyzem, hogy egy időben az unokatestvéremmel 

Debreczeni Dezsővel nyomdászkodott Beregszászban -,  továbbá Lisztauczky 

László Egerben élő tanárt és irodalomtörténészt, a határon túli magyar irodalom 

kiváló ismerőjét, aki bemutatja nekünk a költőt.” 

Mindkettőjüket ismertem régebbről, mindkettőjüket csak felületesen. Magdát, 

nevét inkább, mint ki az odaátiak egyik meghatározó értelmiségi személyisége. 

Azt is tudtam, hogy jó költő, de igazándiból csak Vári Fábián Lászlót követtem 

folyamatosan. 
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Lisztauczky  Lacival ezt megelőzően egyszer találkoztam, egy ungvári magyar 

értelmiségi összejövetelen, ő is vendég volt, miként én, s utána lettem vásárolója 

azoknak az antológiáknak, melyeket határon túli magyar költők műveiből állított 

össze. 

Szép volt ez a kuckós est. Jó volt hallgatni két hiteles személyiség beszélgetését, 

s megélni, még ha kis időre is, mit jelent felelős magyarként élni, kisebbségi 

körülmények között. S mert Füzesi Magdából készültünk, több versét is 

megszólaltattuk. Azaz felolvastuk. S hadd mondjam, mindnek sikere volt.  

Mivel mind hozzánk, nekünk szólt.  

Kagylóének című kötetét pedig megvásárolták a mieink. Aknay Tibor közben 

remek képeket készített. 

 

 

Kismaroson Mányi Pistáéknál,  a kihelyezett kuckóban mindig jó lenni. Az idő 

általában szép, a panoráma gyönyörű, az emberek örülnek egymásnak, a 

bográcsban főtt éteknek már az illata is izgató, ital van bőven és sokféle, egy idő 

után ki-ki a szokása szerint kilazul, akkor már a nóta is járja, van, aki viccet 

mond, Virágh Tibi verset, a házigazdák, Ildi és István nemcsak a lelküket teszik 

ki, szóval itt mindig, minden remek. Most is az volt, 2013. május 24-26. 

Csakhogy én most a  kismarosi kuckó után, közben sem, semminemű feljegyzést 

nem készítettem, mint máskor, korábban, amikor tudtam, hogy feladatom van, a 

Naplóba vagy a Levelekbe majdan meg kell írnom, mi történt Kismaroson, s mit 

éltem meg Kismaroson. Ekkor, májusban én még dafke állapotban éltem; ha 

nem mutattok érdeklődést a rólatok is szóló írásaim iránt, akkor ennyi; nem írok 

és kész. 

Négy hónap multával, november végén, a könyvem már megjelent, és elszállt a 

sértődöttségem is - meggyőztem magamat, hogy semmi gőg, semmi 

fontosságtudat, semmi megbántottság, s mondtam azt is, hogy Tibor, szálljál 

magadba -,  arra gondoltam, mégis csak vissza kellene idézni a kismarosi 

történéseket, meg kellene írni, amit korábban kellett volna, hogy  mi is történt 

azon a három napon, - -, aztán csak bámultam magam elé, alig jutott eszembe 

valami. Na tessék, mondtam, magam vagyok az öregedő elme kórképe, de azért 

belevágtam. S ez lett belőle. 

 

Négy hónap után Kismarosról. Alig emlékszem valamire 

Arra emlékszem, hogy vonattal mentünk Kismarosra, s nem találtuk egymást, a 

várakozó autó, meg mi. S mintha Boda Béla várt volna. Az is biztos, hogy a 

hagyományos helyünkön háltunk. Hogy mi volt, miféle program, s hogy melyik 

napon, semmi. Egyre emlékszem, hogy ott volt Fazekas Lacika, Vácról jött az 

ütős hangszereivel, s Fazekas Csaba a bőgőjével és szépen muzsikáltak. 

Lacikának, erre is emlékszem, nagyon-nagyon megörültem, 

megidézte a  debreceni színpados éveket, a sikereket, együtt idézgettük a múltat, 

s örültem, hogy még láthattam. És eljátszották a Brubeck-számot, amelybe 
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beleborzongtunk hajdanán az egyik nagysikerű színpadi játékunkban. Hogy mi 

volt még? Autóval csoportosan kirándultunk Szobon túlra, a mai Szlovákiába, 

ott megnéztünk egy műemléket, hogy milyet és hol, sötét folt, s utána elmentünk 

egy arborétumba, ahol gyönyörű virágokat láttunk. Hogy milyet? 

Rododendron?  Sokat mászkáltunk, erre emlékszem. 

Biztosan jókat ettünk-ittunk, de semmi konkrét. S volt még vasárnap délelőtt 

közgyűlés, de hogy miről beszéltünk, s hoztunk-e határozatot, ha 

felakasztanának, sem tudnám megmondani. 

Aztán valaki, barát, kocsival hozott minket haza. 

Az egészhez nincs mit hozzátennem. Haj-haj! 

 

2014 januárjában ezt teszem hozzá. 

 

Megtaláltam Aknay Tibi fénykép-albumát, melyet a kismarosi napok során 

készített, s rájöttem, vasárnap este műsoros ünnepségünk volt, Mányi Pistát 

köszöntöttük 70-ik születésnapja alkalmából. De hogy ki, mivel, az most sem jut 

eszembe. 

Nincs mese, ha azt akarjuk, hogy később is, hónapokkal, évekkel később, 

valósághűen és elevenen szökkenjenek elénk az emlékképek, melyek fontosak 

voltak, nekem vagy másnak, a történéseket rögzíteni kell. 

És továbbra is hiszek abban, hogy a Leveleket egykor úgy fogják olvasni, mint 

ami fontos adaléka a magyar művelődéstörténetnek. 

És tessék figyelmeztetni! A Leveleket le kell adni mindenképpen az Országos 

Széchenyi Könyvtárba is. 

 

 

A Tiszakürti Nyárköszöntővel sem jártam jobban. Nem jegyzeteltem. Csak 

Dallos Edináról írtam, de senki- és  semmi másról. Most aztán kotorászhatok a 

sufnimban. 

  

Dallos Edina sem próféta Tiszakürtön 

A kürti nyárköszöntőre Dr. Dallos Edinát hívtuk meg, aki itt él, épp a helyét 

kereső, most éppen kamionozó férjével és két szép gyerekével, Edinát, aki 

tudós türkológus, a tudományok doktora, óraadó tanára a szegedi egyetemnek, 

történetesen a csuvasokkal foglalkozik, s hamarosan, ha szerencséje van, s a 

gyerekeit biztonságban tudja hagyni, elutazik külhoni ösztöndíjjal keletre, az 

egykori Magna Hungária területére. 

A tudós Dallos Edina ráadásul még vonzó hölgy is, remekül beszél, éppen 

annyit, amennyit szükséges - kértük szóljon hozzánk törökül is, és szólt - az 

általa ajánlott szövegekkel illusztráltuk az előadását - kiderült, nagyon jó 

novellista is - a lényeg, amit mondandó volnék, Edinának nálunk, a kuckósok 

körében a kerti színpadon sikere volt, mindenki megszerette. 
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Valamikor, pontosabban az elmúlt esztendeig a nyárbúcsúztató eseményeire 

hívtuk a falut is, személyesen vitte ki Kósa Vilma a meghívókat, s aztán nem 

jöttek, három-négy barát, ismerős csupán, most hát nem hívogattunk. A 

sziszifuszi tevékenységbe jól bele lehet ám fáradni! Meg 

minek is  szíveskedjünk - gondoltuk, de lehet, hogy csak én gondoltam -, itt 

lakik a faluban a jeles tudós, akár folyamatos kapcsolatban is élhetnének 

egymással, ismeretterjesztő előadásra invitálhatnák az iskolába, a könyvtárba, 

annyi mindent tud, amit megoszthatna az érdeklődőkkel. 

Ám kiderült, hogy Edina meglehetős elszigeteltségben él itten, valami miatt a 

kürtiek nem fogadták be.  Hogy fogadták volna be, ha nem is ismerik! Az 

okokat nem fürkésztem. 

Ám most, többen falubéliek, hiányolták, hogy nem kaptak meghívót, noha ők 

eljöttek volna. Hát akkor én e helyről üzenem: Tessék felvenni a kapcsolatot az 

itt élő tudóssal, szervezzenek találkozót vele. 

Bár rögvest megjegyzem, vannak kételyeim, hogy ez megvalósulhatna. Mi 

magunk több évtizede élünk – tavasztól őszig - Tiszakürtön, de egyszer nem 

fordult elő, hogy meghívtak volna az általános iskolába, ugyan mutatnám be 

„tudományomat” a tantestületnek, szólnék a pedagógiai vonatkozású 

könyveimről, a drámapedagógiai módszerről.  Annyi mindent tudtam volna 

átadni! 

  

Kiegészítés 2014. január18-án 

Amire még emlékszem.  Néhányan, kuckósok megérkeztek péntek délelőtt és 

renoválták a színpadot.  A tél megviselte a deszkákat, cserélni, pótolni kellett. 

Aztán az egyik estén, talán szombaton, immár a rendbe hozott színpadon a 

társaság bemutatta Virágh Tibor összeállítását. Tompa Mihályt fedezte fel 

magának, aztán, mivel a tizenkilencedik századi költő mondandóját oly igen 

aktuálisnak érezte, felismerését elénk hozta. Szerepet osztott, és a kürti 

színpadon, többen, résztvevők megszólaltattuk a hajdani költőt, Petőfi és Arany 

barátját. A bemutatónak sikere volt. Itt voltak Csongrádról barátaink Csák 

Laciék, és hozták Botos Katáékat, akikkel összebarátkoztunk, s akiknek 

ugyancsak tetszett a Tompa-összeállítás. Erről azonban, Botosékról külön is 

szólok. 

Nagy szabadságban éltünk Kürtön és feszültségektől mentesen. És jókat ettünk-

ittunk, a bogrács alatt szinte mindig égett a tűz. Juhász Laci, Virágh Tibor és 

Sári Imre, a bogrács és a tűz mesterei gondoskodtak a jó ételekről meg a jó 

hangulatról. A tűz környéke, a kerekasztal közelében népszerű társalgási hely 

lett, itt mindenki megfordult, s krumpli hámozás és hagymapucolás közben, 

anekdotázva és vicceket mesélve meg lehetett beszélni a kicsi és a nagyvilág 

dolgait is. 

 És ne felejtsük, a portánk ápolt volt, tele virággal, bokrokkal, gyümölccsel és 

sütött a nap, a madarak énekeltek, Kósa Vilma is fénylett, nem fájt semmije, 
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magam szerénykedtem, el voltam foglalva magammal, nem zavartam senki 

exhibicióját, szóval, minden szuper volt. A végén is, mikor már búcsúzkodtunk. 

 

 

Augusztus végén autóbuszos kirándulást szerveztünk. Akik a programot 

összeállították és az utat „leszervezték”: Mányi István, Juhász László és Aknay 

Tibor. Előrebocsátom, mindenki kedvére sikerült az út. A feleségem megtalálta 

az útitervet, ebből puskázok; hol is jártunk. Mert hogy a naplómban – ott is négy 

hónap után -  csak a nekem fontos történeteket rögzítettem. Hogy hol is jártunk: 

sorolom: Feldebrő, Boldogkőváralja, Vizsoly, Gönc, Hollóháza, Füzér vára, 

Széphalom, Borsa, Kassa, Sátoraljaújhely, Karcsa, Pácin, Sárospatak. 

A naplómba az alábbiakat írtam. 

 

Vizsolyban. És gondolatban másutt is 

Most, hogy a Gyimesben, akarom mondani, most hogy a kuckósokkal 

Vizsolyban jártam, most tudtam meg, noha tudhattam volna, hogy Károlyi 

vagy Károli Gáspár - Vizsolyban úgy tudják, hogy Károlyi, mivel a nevét 

Nagykároly után vette fel, minthogy ott született - apja nyomán ortodox szerb, 

és Radics néven vezettetett be a mátrikulába, anyai ágon meg brassói szász. S 

nincs nála jelentősebb, fontosabb magyar. 

 S hogy a vizsolyi biblia megszülessék, kellett még egy lengyel nyomdász is, aki 

nyomtatott. És kellett a mecénás fejedelem, meg a tanítványok, akik fordítottak, 

ha kellett, és akik vitték az elkészült fordításokat Göncről Vizsolyba, naponta, 

gyalog vagy lóháton. Ki tud róluk? 

Az utókor amnéziás. Arra emlékszik, akire akar. Október 6-án is csak a 

tábornokokat emlegeti. S a többi? Kazinczy fia például, meg báró Perényi 

Zsigmond? 

Ötvenhatról meg már ne is beszéljünk. 

   

Megmásztuk a trianoni kálváriát Sátoraljaújhelyen 

A kuckós kirándulásunk során, a nyáron, eljutottunk Sátoraljaújhelyre is. És 

megmásztuk a kálvária hegyet, melyet stációival együtt azért építettek meg és ki 

annak idején, hogy mi magyarok sohse feledkezzünk meg Trianonról, 

Magyarország megcsonkításáról, a művelt nyugat gaztettéről. Akik voltunk 

épkézláb emberek, világnézettől függetlenül mind elindultunk, s a stációknál 

olvashattunk történelmi városainkról, melyek immáron más országokat 

ékesítenek. 

Jómagam, ha a Trianon szót hallottam, minden időkben, akkor is, amikor úgy 

emlegették csak, mint adalékot a történelemben, lezárását az első 

világháborúnak, a szívem gyorsabban dobogott, én a szülőföldemre gondoltam, 

Várira, Beregszászra, meg nagyapámra, aki már nem is Csehszlovákiában, 

ahová Trianon után kerültek, de a Szovjetunióban halt meg, meg édesanyám 

szülővidékére, a Tátrára, Poprádra, ott élő nagybátyámékra, akiket végül is, mint 
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németeket onnan is kizsuppoltak, ahogy mentem a hegyen felfelé, stációtól 

stációig, s találkoztam az említett nevekkel, meg a többivel, azt mondtam 

magamban, bizony, minden középiskolást elhoznék egyszer ide, s okosan 

magyarázó tanár kíséretében végigjáratnám ezt az utat, hátha megéreznék, mit 

jelenthetett az őseiknek egyfelől csonkán másfelől elszakítottan élni. 

Lent a büfénél cseh, csapolt barna sör mellett kezdtük a feszültséget meg a 

fáradtságot kioldani magunkból. 

 

Öt hónappal később 

Gyönyörű a csonkán maradt országunknak ez a része is. Kirándultam erre 

máskor is, korábban, de vagy a feleségem mellett ültem és őt navigáltam, merre 

is menjünk a Ladával, hol meg diákokkal kirándultam, s akkor meg a szemem 

mindig rajtuk. A tájat igazság szerint csak most vettem birtokba. Nem kellett 

mást tennem, csak nézni és látni. És én néztem és láttam. Azt például, mint 

szépült meg a két vár, miként vált az idők során, a remekbe sikerült 

restaurációval  valódi látványossággá és turisztikai értékké. Láttam, mint újult 

meg Széphalom és Pácinban a Mágócsi várkastély. 

Kassán és Sárospatakon tolultak az emlékek. Kassán végig szomorú voltam. 

Hogy csináltak ebből a gyönyörű magyar-német városból szlovák centrumot! 

Egyedül annak örültem, hogy megtekinthettem azt a házat, ahol kedvelt íróm, 

Márai Sándor élt egykoron. Sárospatakon pedig! Ide jártunk fesztiválozni és 

nyerni a tóthárpádos diákjaimmal. Kósa Vilmával csak ültünk a szépen rendbe 

hozott várkastély kertjének egyik padján, és nosztalgiáztunk. Milyen fiatalok 

voltunk! Patak is fiatalabb volt. Most ugyan csinosabb, de nekem akkor jobban 

tetszett. 

 

 

Hogy pontosan mikor, arra nem emlékszem, de a Rádióban, Antall István 

vasárnap délelőtti beszélgetős műsorában hallottam Kovács Ferencről, 

Katángról, amire felkaptam a fejem: Csak nem az a Katáng ő, akit a hajdani 

Vári Színpad időszakából ismerek! Aztán kiderült, hogy bizony ő az. Aztán az is 

kiderült, esvén róla szó egy családi beszélgetésben, hogy rokonomnak, Szanitter 

Árpinak meg osztálytársa volt Nyíregyházán, a Kossuth Gimnáziumban, abban, 

amelyikben annak előtte, mikor az még evangélikus volt, magam is 

érettségiztem.  

Ilyen előzmények után lett Feri a vendégünk szeptemberben, a Kuckóban.  
 

Kovács katáng Ferenc és a felesége 

Krúdy kalapja, Hamsun köpenye annak a novelláskötetnek a címe, melyet volt 

szerencsém elolvasni, mielőtt személyesen köszöntöttük volna egymást a 

Kuckóban. Nyilván, ha nem kerül sor erre a meghívásra, a könyvet sem olvasom 

el, de mivel sikerült hosszabb kísérletezés után megfelelő időpontot találni – 

Ferinek Oslóból kellett ahhoz hazarepülnie, hogy vendégül tudjuk fogadni -, 
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kézbe vettem a kötetet, és szerencsésnek tudtam magam, hogy elolvashattam. 

Jól rendelték azt az istenek, hogy újra találkozzak Kovács katáng Ferenccel, az 

egykori villamosmérnök hallgatóval, a kollégium agilis kultúrosával, a hajdani 

Vári színpad egyik menedzserével – azért írtam, hogy újra, mivel hogy a 

hetvenes években már ismertük egymást –, aki 1982 óta az oslói egyetem 

oktatója, író, költő, műfordító. 

Feri Nyíregyházáról indult, ott volt gyerek, kamasz, gimnazista, abban a 

városban, ahol Krúdy úr is élt, s ahol jómagam is diákoskodtam 1945-47. között, 

ahol az én fiam a nyarait töltötte az én szüleimnél, a nagyszüleinél – Kovács 

Feri 1949-ben született, a fiam meg 1951-ben. Az író a  fent említett könyvben 

eleven képeket fest gyermekkoráról, az apai ház környékéről, krúdys 

hangulatokat elevenít meg élményszerűen, olyanokat, melyekhez hasonlókat a 

fiam is meg-megidéz, ha elengedi magát, s a bor megoldja nyelvét. 

Hát ezért éreztem magam szerencsésnek, hogy a Norvégiában író írónak a 

könyvét olvashattam, mivel nemcsak az én, de a fiam múltja is megelevenedett 

hirtelenében. 

Sajnálni tudom, hogy ma már jó irodalmat egyre kevesebbet s kevesebben 

olvasnak. S milyen kár! Mert milyen jó író ez a Kovács katáng Ferenc is! 

Elvarázsolódtunk ezen az estén és okosabbak is lettünk. Mi mindenről volt itt 

szó! Nemcsak Ferit faggattuk, de a mellette ülő feleséget is, a jóban-rosszban 

társat, az egyetlent, s még a fiukat is, aki most éppen itthon dolgozik, s aki 

éppen olyan szimpatikus, mint a szülei. 

Ferenc magas, karcsú, nordikus típus, a feleség turanid, a fiú kevercse 

kettőjüknek. Jó volt nézni is őket, nemcsak hallgatni. 

 

 

A 2013-as esztendő legjelentősebb kuckós felfedezése; ráleltünk a Botos 

házaspárra, Botos Katára és Jóskára. Szokás tudni, hogy a nagy felfedezések 

gyakorta véletleneken múlnak. Mi most ezt igazolni látszunk. 

A Nyárköszöntőn történt. Csongrádi barátaink, Csák Laciék átautóztak hozzánk, 

meg nem mondanám, melyik programunkra, s miután jó hírünket keltették az ő 

barátaik, a Botos házaspár előtt - ők Budán laknak, de Csongrádon, a nyári 

rezidenciájukon tanyáznak nyaranként –, kíváncsiak lettek, mi is történik nálunk, 

amiért úgy lelkesednek Csákék, s fogták magukat, ők is átjöttek Csongrádról 

Tiszakürtre.  

 

Botos Kata és József 

Aztán kiderült, ami kiderült, hogy rokonlelkek vagyunk, összeköt a múltunk 

meg a gondolkodásunk, a programjaink nekik is tetszenek, szívesen olvassuk 

egymás könyveit, s még beszélünk is azokról, meg írunk is azokról.  

Egy szó, mint száz, meghívtuk a Botos házaspárt a Kuckóba – szeptember 30-án 

történt a mindent eldöntő találkozás, a Botos házaspár kuckó-tag is lett -, s 

olyasmiről tudtak közvetlenül és kedvesen beszélni, ami valamennyiünket 
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érdekelt, a rendszerváltásról. Kata, a neves közgazdász, a nyelveken beszélő 

hölgy államtitkár volt az Antall kormányban, Jóska is főnök. Így közelbe tudták 

hozni, ami nekünk távoli volt.  Történetesen, mért nem sikerült valódi váltást 

csinálni az 1990-es években. 

Aztán elolvastam Botos Kata önéletrajzi könyvét. Őszinte írás, remek 

olvasmány. Rájöttem, nem véletlen, hogy egymásra találtunk. 

Aztán az is kiderült, hogy Botosék betlehemezni is tudnak, S vállalnak 

fellépéseket. Már évek óta. A nagycsalád betlehemezik, nagyszülők, szülők, 

unokák. Meg is hívtuk őket. A decemberi adventi kuckózásunk középpontjába 

az  ő betlehemezésük került. Kedvesen játszottak - Jóska volt az öreg -, tudtak 

áhítatot ébreszteni, s tudtak nevettetni. S aztán tudtunk együtt énekelni. S aki az 

énekünket kísérte, illetve irányította, a nagyasszony lánya, az Operaház jeles 

brácsaművésze, Botos Veronika. 

A betlehemezésről még a helyén is szólok. 

 

 

Október 12-én töltöttem be a 85-ik életévemet.  Április végén gondoltam arra, 

hogy be kéne fejeznem a rendszeres tanítást Kőrösön. Aztán befejeztem. 

Egyszersmind az is bevillant, meg kellene írni annak a huszonhárom évnek a 

szakmai és egyéb tapasztalatait, amit a főiskolán töltöttem. Aztán megírtam. Az 

is eszembe jutott, mi volna, ha a kötetet születésnapomra, mintegy meglepetésül 

meg is jelentetném. Ez is sikerült. 

Gyanítottam, hogy valamiféle köszöntésben is lesz részem, s  az én kuckós 

barátaim nekem is elénekelik a Serkenj fel kegyes népet. Amikor pedig Juhász 

Laci azt mondta, hogy Tibor bátyám, október12-re semmi programot ne 

szervezz, s számíts arra, hogy a házatok előtt 6 órakor megjelenik egy taxi, s az 

majd elhoz valahová, akkor már biztos voltam abban, hogy lesz valamiféle 

ünneplés. Akkor viszont én is szolgálok valamiféle meglepetésről – gondoltam –, 

s a könyvemet A kőrösi huszonhármat, ez lett a címe az új kötetemnek, 

odaviszem és dedikálom. Így történt. 

A Postás művelődési házba vitt minket a taxi a könyveimmel együtt, s hogy ott 

mi várt! Meghatódás nélkül erről sem beszélni, sem írni nem tudok. Hogy mi 

várt! Legalább százhúsz barát, közeliek és távoliak, budapestiek és távolról 

jövők, Berlinből és Debrecenből, Ajkáról és Szekszárdról, Frankfurtból és  

Hajdúszoboszlóról. És kaptam okleveleket, értékes ajándékokat, festményt a 

barátomtól, és kaptam egy két órás műsort, amit a barátaim Mányi Pista 

narrátorsága kíséretében mutattak be, miután szerkesztettek és próbáltak, 

érzelmeset és nekem szólót, parodisztikusat,  szatírikusat, rólam szólót, és 

játszott két zongoraművész Füzesséry Zoltán és Balázs János és nem is sorolom 

tovább, s a végén rózsacsokor a hitvesnek, és ölelések, kézfogások és csókok…  

A  naplómba, amit meg is jelentettem,  az alábbiakat írtam akkortájt. 
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Serkent a kegyes nép. A nyolcvanötödiken 

Azt kérdezte Cserna Csaba – váratlanul hangzott a kérdés, s én némi 

gondolkodás után válaszoltam -, azt kérdezte:  

- Hogy érezted magad a műsor alatt, amit születésnapi köszöntésedre mutatott be 

a Társaságod? 

A Társaság, az én kuckós baráti köröm. A köszöntés meg abból az alkalomból 

történt, hogy október 12-én megértem a 85. életévemet. 

- Úgy, tudod, mintha nem is velem történnének a dolgok. Részt veszek egy 

színvonalas művészeti esten, ahol valami oknál fogva kitűntetett helyen, az első 

sorban kell ülnöm, s ahol igen jó irodalmi művek és zeneművek hangzanak el, 

melyek némi áttétellel hozzám is szólnak, s melynek zöme bennem is 

visszhangzik, egyike, másika még meg is ráz. 

- Ne felejtsd – folytatta Csaba –, hogy ez az előadás nagy-nagy szeretetben, 

gondos előkészítéssel született, s akik ott voltak, mind a nézőtéren ülők, mind a 

megszólalók, igencsak ragaszkodnak hozzád. 

Ha van idő a beszélgetés folytatására, még ezeket mondtam volna el. 

- Elsősorban magamat figyeltem. Meglepett, hogy különösebben nem vagyok 

meghatódva, pláne nem megrendülve. Viszont mindvégig boldog voltam, a 

lábujjamtól a fejem búbjáig.  

Valahogyan természetesnek tartottam, hogy engem most köszöntenek. Mert akik 

köszöntöttek, azokat én is szeretem, s akiket szeretek, azok engem is szeretnek, s 

ezt a szeretetet, mindenki másképpen juttatja kifejezésre. Most is az egyik 

megölelt, másik köszöntőt mondott, volt, aki a nyakamba borult, ismét más a 

kezemet szorongatta, s ajándékot nyújtott át, s akinek volt tehetsége a művészi 

szólásra, az kiállt, illetve kiült. S ezt, ahogy mondtam, természetesnek 

tekintettem, mivel hasonló helyzetben én is ezt tettem volna, vagy teszem.  

Az öregedés érzelmessé tesz, mondják, de az én szemem most nem párásodott 

be. Igaz, végig feldobott voltam. A felém áradó szeretettől mindenekelőtt, de 

attól is, hogy magam is tudtam adni.  

Erre a napra időzítettem a legújabb könyvem megjelenését,  A kőrösi 

huszonhármat. S ezért én hónapokon át keményen dolgoztam, írtam, 

szerkesztettem, tárgyaltam, végül is sikerült itt átnyújtanom a kötetet azoknak, 

akik a megjelenését anyagilag is támogatták. 

S mire figyeltem még! Kik azok, akik külön áldozatot is hoztak, akik külön 

készültek, akik előtte próbáltak, akik messziről jöttek, külföldről, és vidékről 

utaztak, a kedvemért. És persze rögtön kérdeztem magamtól azt is, vajon mért 

nincs itt Elek Gyuszi és Marosvári Erika, és írnak-e legalább, szóval, mért 

nincsenek itt azok, akik egykor közel álltak hozzám?  Csak nem betegek? És 

annak is örültem, hogy oly sokan kérték, írjak bele a könyvbe. És én írtam is. 

Körülbelül ennyit mondtam volna még el, ha van időnk, s még annyit Csabának: 

- Tudom, hogy kegyeltje vagyok a sorsnak, mivel megérhettem alkotó 

képességem teljességében, feleségemmel és családommal együtt ezt a kort, és 
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kegyeltje vagyok, mivel ilyen barátokat kaptam az említett sorstól, én Istennek 

mondom, akik máig képesek körbemelengetni a szeretetükkel. 

Mellékesen, de azért mondom. Éhen maradtam a nyolcvanötödiken, mert mire 

az étkező asztalhoz érkeztem, a sok dedikálás után, egy darabka szendvics nem 

sok, de már annyi sem találtatott rajta.  

Úgy hogy! Úgy, hogy semmi. Ettem tortát és ittam. És koccintottunk, és 

énekeltük, hogy Serkenj fel kegyes nép. És serkentünk. Félkettőig. 

Ennél jobbat, ha én kívánom, sem nyújthattam volna magamnak. (Klasszikus 

metrumban a mondat. Kopogd csak ki!) 

 

 

Október végén, 26-án a főiskolám, a kőrösi, ahol szolgáltam huszonhárom évig, 

megrendezte a könyvbemutatómat. A tanítványaim szervezték és vezették.  

Emlékezetes marad. A kuckósok közül is jelen voltak néhányan. 

Aztán úgy határoztunk, hogy a Kuckóban is bemutatjuk a könyvet, és itt adom át 

azoknak, akik támogatták a könyvkiadást, és még nem vették át eddig. Mányi 

Pistát kértem meg, hogy irányítsa a találkozót, melyen Trencsényi László a 

vendég, aki szereti az írásaimat, aki korábbi könyveimet is jól ismeri, szóval 

hogy ők elemezzék, mit ér a mű. 

Nem sokkal a kuckós bemutató után ezt írtam a naplómba. 

 

A kőrösi huszonhárom. Könyvbemutató 

Örültem volna, ha Trencsényi Laci és Mányi Pista - egyikőjük a központi 

szereplő, másikuk a moderátor – ténylegesen bemutatják a könyvemet, ahogy a 

meghívóban megígértetett, de sok mindenről szó esett az est során, de A kőrösi 

huszonháromról alig. Már nem is emlékszem, mivel ment el a sok idő, mivel én 

csak vártam, vártam, elemzik már a könyvet is, mi az értéke, mi benne a 

figyelemre méltó, mért érdemes olvasni, kiknek érdemes olvasni, ilyeneket. Azt 

is vártam, hogy kialakul egy kerekasztal jellegű beszélgetés, melynek során 

engem is megszólítanak és olvasnak fel részeket a műből, és felelevenítik a 

korábbi életrajzi vonatkozású munkákat is, hiszen és végül is, ezzel a kötettel 

látszik lezárulni egy pedagógus, alkotó pálya, egy olyan, amelyik hatvanöt évvel 

ezelőtt kezdődött el. 

Ez nem jött össze. 

Meg kellene talán ismételni. Valahol, valamikor. 

 

 

A polgári kaszinónak, ahol néhányan tagok vagyunk, s ahol történnek az 

összejöveteleink, nos, a kaszinó egyik alelnöke, Bedő Árpád. Vele Kósa Vilma – 

ő az összekötő a Kuckó és a kaszinó között, meg a tagdíjaink beszedője is - 

került beszélgetős kapcsolatba, s mondta nekem, hogy rá érdemes nagyon 

figyelni. Én ezt  úgy értelmeztem, hogy Árpádot meg kell hívni hozzánk.  
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Bedő Árpád 

Szeretem az olyan embereket, akik nem felejtik, hogy honnan jöttek és mi a 

dolguk a világban. Bedő Árpád, a szoftverfejlesztő matematikus ilyennek 

tetszik. Ebből él, a  modern tudományból, de  szenvedélye a régmúlt, a 

rovásírás, ahogy ő fogalmaz, a magyarírás kutatás,  Nem hitte ugyanis,  hogy 

nemzetet, államot létre lehet hozni írástudók, illetve írás tudása nélkül. 

Feltételezése, hogy a magyarok írástudók voltak, rovásírástudók. 

 Bedő Árpád a tudós-ismeretterjesztő szakszerűségével láttatott és fogalmazott. 

Minden állítását bizonyítani igyekezett az írásvetítőn is. Tetszett az előadása 

mindenkinek, semmibe nem kevert politikát, magáról is keveset árult el, csak 

gyanítani lehetett, mint vélekedik múltról, jelenről, jövőről. Mintha az derült 

volna ki, hogy erdélyi kötődésű, talán székely. Az tény, hogy házat vásárolt 

Torockón, neki és barátainak az a nyaralóhelye. 

Bedő Árpád karakteres férfi. Jó volt ránézni is. 

 

 

Az adventi kuckót, ez mindig batyus találkozó, nem a szokott helyünkön 

tartottuk, hanem a Szilágyi Dezső téri református egyház gyülekezeti házában. A 

Botos család, akik betlehemeztek nálunk, csak ezen a szombati napon voltak 

összeverbuválhatók, s minthogy mi csak a páros hetek hétfőjén birtokolhatjuk a 

Hunyadi utcai klubot, bebocsátást kellett hogy kérjünk a gyülekezeti házba. 

Jótevőnk, máskor is az, Csenki Zsuzsa, az egyház diakónusa, készséges volt, 

most is segített. 

 Nagy békességben és szeretetben voltunk itt együtt, kínáltuk egymást, mindenki 

hozott valamit, és énekeltünk nagy örömben. Az alaphangulatot a Botos 

Betlehemes teremtette meg a szép erdélyi betlehemessel. 

 

Botos Kata a Botos Betlehemesről 

A Botos-család minden esztendőben népi betlehemes játékkal készül karácsony 

ünnepére. Kezdetben Botos József és Katalin gyerekeikkel. Később 13 unokájuk 

közül néhánnyal játszották el a szerepeket, évről évre más magyar tájegységről 

vett dalokkal, szövegekkel, regöléssel. Játszottak családi körben, a Nagycsaládos 

Egyesület karácsonyain, civil szervezeteknél, iskolákban, katolikus és 

református közösségeknél, idősek otthonában, a Hospice-házban  is.  Díjat is 

nyertek. A család első előadása egy erdélyi betlehemes volt. Ebben az 

esztendőben újra elővették, és ezt játsszák el, immár a legifjabb generációt is 

belekapcsolva. A szállást kereső szent családnak a sorsát a legkisebbek mutatják 

be, Ők az angyalok is, akik a juhokat legeltető pásztoroknak a jó hírt 

megjelenítik. Az öreg pásztor nem más, mint Jóska – nagytata… És Botos 

Veronika brácsaművész – anyuka – kíséri őket meleg hangú hangszerével. És 

Gárdonyi Géza szép kompozíciójával zárul a kis előadás: „Fel, nagy örömre…” 
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Az év utolsó kuckós eseménye a mi lakásunkban. Fantasztikus volt. És kívántunk 

egymásnak boldog új évet is.  Mást nem is szólok, idemásolom a meghívót, amit 

küldtem előzetesen és meglepetés gyanánt. 
 

 

Napló Barátoknak.  Összejövetel a Jegesben 

Kósa Vilmával úgy határoztunk, hogy meghívunk Benneteket a régi kuckóba, a 

Jegesbe (Jégverem u. 8. I.emelet), abból az alkalomból, hogy ebben az 

esztendőben újra használatba vehettük az első emeleti lakásunkat, miután az 

unokámék - lévén két gyerek – megengedhették maguknak, hogy egy 

pestkörnyéki nagyobb házat béreljenek. 

 

2013. december 30-án, hétfőn, 6 órára várunk a másodszori lakásszentelővel 

egybekötött év végi találkozásra, amely alkalom lehet köszöntésre, koccintásra, 

emlékezésre, beszélgetésre is. 

Nem titkolom, hogy meglepetésre is készülök. 

Napló Barátoknak címmel. 2010 s 2013 között megjelenő naplójegyzeteimből 

szerkesztettem egy órányi, monológnak is tekinthető szövegkönyvet, s nagyon 

bízom, hogy sikerül bebizonyítanom, hogy a naplómból készített kompozíció 

leköti a figyelmeteket, szórakoztató is, és elgondolkoztató is. 

Vendégfogadásról, zsíros kenyérről, pálinkáról, gondoskodunk. 

Várunk szeretettel: 

Debreczeni Tibor és Kósa Vilma 

 

 

 

 

 

Kedves Barátaim!  
Fogadjátok szívesen és olvassátok, ha kedvetek úgy hozza, ezt a 
Levelet, amely most még képes volt elibétek csorogni. Annyi szeretettel 
halmoztatok el minket, engem az elmúlt esztendőben!  
Elmondom még, hogy három fiatal kuckóssal – kedves gyerekek, Halász 
István, Szénási Eszter, Venczák Eszter - létrehoztuk a Komp-színpadot. 
Többen láthattátok a Hol vagy most Istenúr? című előadásunkat. Én 
megvárom az ötödik előadást, hogy érdemben szóljak a vállalkozásról. 
Május óta próbáltuk a Jegesben. 
Bezdán Jóska ismét csillog. Szatírikus, ironikus vénája elemében. 
Nemkülönben Cserna Csabáé is. Virágh Tibi feltámadt. 2012-ben mintha 
már az életet is feladni készült volna. 
Hogy mi kuckósok hovatovább csapat is vagyunk, közösség, mi sem 
bizonyítja jobban, minthogy tudunk figyelni a másikra. Milyen sokan 
néztük meg Mányi Pista kiállítását a városligeti jégpálya 
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rekonstrukciójáról, és együtt örültünk Juhász Emőkével, miután 
meghívott minket új otthonának avatására, Pécelre.  És sokan eljöttek az 
én búcsú-előadásomra Nagykőrösre és az És Ki az a Pál? című 
monodrámám előadására, Érdre. De a már külsős kuckósnak számító 
barátaink bemutatójára is többen utaztak el Debrecenbe, Galánfi 
Andráséra és Szabó Andráséra. És Aknay Tibornak nem tudnak olyan 
kiállítást szervezni, amelyiken ott ne volnánk. 
Az új vezetőség jól működik, így tapasztaljuk. A régi munkások (Bajzik 
Gyuri, Gegus Ildi, Kósa Vilma, Boda Béla, Farkasék, a Bezdán-Szívós 
pár) mellett szorgosak az új segítők, Láng Judit, Sári Imréék. De a 
többiek is. Mindenki segít, mikor tud, mikor ráér. 
 Gazdag év volt! 
Még megjegyzem, hogy januárban sikerült megjelentetnünk, spirálozva, 
a Levelek a Kuckóból-t, a  2010-13 közötti eseményeket magába foglaló 
emlékeztetőt. 
S most itt a folytatás! 
 
Ölel benneteket: 
Debreczeni Tibor  


